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 ملخص الرسالة

يناقشت وضواضا رسالااقست رسقحتيااقي رسزيضةيبينات تااين يواق,ري ايوااقنأ ض ىاض لوال ةلااةن سنيال ةازاات 
 رسوقزلقيا يي رسايقويقي. 

قاع ةارلقنق ىذه يي لي يصضل ققوونن ةارلت وازعينت أ ض ةارلت سلقحتياقي رسزيضةيبينت تين 
ت.   يوق,ري ايوقن ض تعج يوق,ري ايوقن رسخقصن

ل: التحميل التنسوري في الفضاء الأفينيال  فصل الأو 

ةالنق يي ىذر رسفصل رسقنلضاري ض رسعولينقي رسزتاينت للييقأ ض كذسك رسفوق, رلأييني ذض 
رلإحةرثينقي رسخحينت ض رسونحنيتأ ض رسقفقول رسوضريق رسقغيناأ ض اوضب كايلقضييل ون رسنضلين 

أ كقسقنلضا رسوقايأ ض قنلضا ايوقن كايلقضييلأ ض رلأضنل ض رسثقنيأ ض تعج رسقنلضاري رسشيياة
 قنلضا ايقشي.

 الفصل الثاني: التحميل التنسوري في المنطويات التفاضمي ة

نعانف يي ىذر رسفصل رسونحضي رسقفقوليأ ض نعحي تعج رلأوثلت لن رسونحضيقي رسقفقولينت 
ل رسققم ض رسقفقول رسوحلق رسشيياةأ ثمن نعانف رسقنلضا يي رسونحضي رسقفقوليأ ض نعانف رسقفقو

 للى رسحال رسقنلضايأ كوق نعانف رسقحتياقي رسوللق, ض رسفوق,ري رسووقلينت.

 الفصل الثالث: الخطوط الجيوديزي ة

نعانف يي ىذر رسفصل يوق, ايوقنأ ض نةاة رسقاضنة رسزيضةيبين ض رسونحني رسزيضةيبيأ ثمن نةاة 
 وفيضم رسقشضنه سيق. رسوعقةلاي رسقفقولينت سلخحضح رسزيضةيبينت ض

 الفصل الرابع: التطبيقات الجيوديزي ة بين فضاءات ريمان

يعة ىذر رسفصل وحضا رسةارلتأ ض قمن ييو ةارلت رسقحتياقي رسزيضةيبينت تين يوق,ري ايوقن أ ض 
لنق ون خلال تحث ةصيل قمن شتضل نشاه  ت. ض يي ىذر رسفصل قضصن تعج يوق,ري ايوقن رسخقصن

ت رسوتاىنقي )يي وزلنت زقوعت ر (أ ض رسقي 31-4( ض )34-4( ض )31-4ستعثأ إسى إثتقي صحن
 –قعحي رسشاح رسلابم ض رسكقيي سضزضة قحتيق زيضةيبي غيا وتقذل تين يوق,ري ايوقن 

آينشققين رسوقضرزة  –آينشققينأ ض خضرث رسقحتياقي رسزيضةيبينتأ ض كذسك خضرث يوق,ري ايوقن 
 كوق قوني ةارلت زولت وعقةلاي كضشي سلقحتياقي رسزيضةيبينت. تينيق قحتيق زيضةيبي غيا وتقذلأ 

 
 



 الفصل الخامس: التشو هات الجيوديزي ة لمسطوح الفوقي ة في فضاء ريمان

ةالنق يي ىذر رسفصل  رسقشضنىقي رسزيضةيبينت سللحضح رسفضشينت يي يوق,ري ايوقنأ ض زولت 
 شينت.وعقةلاي كضشي يي رسقشضنىقي رسزيضةيبينت سللحضح رسفض 

 الفصل السادس: حول وجود التطبيقات الجيوديزي ة و التحويلات الإسقاطي ة بشكل عام
. ض Rأ ض نصف شحاىقnلاونق وثقلًا لن قحضيل إلاقحي غيا وتقذل ض ىض كاة ذري رستعة

و ذي رستعة  ض ثقتي رسقاضنة. حيث ةالنق رسقحضيل ةحقةي  nرسقي قعقتا يوق, ايوقن ض رسوضزن
 رستقاروقا.

يُحتنق زيضةيبينقً تشكل لاقمأ لالاضةً  nكوق لاونق إثتقي ةنن رسلحح رسةضارني رلأولة ذي رسايقة 
ااااات رسقااااي يضزاااااة تينياااااق ض تااااين لاااااحح رسكااااااة   nSللااااى ذساااااك واااان ةزااااال رسلاااااحضح رسةضارنيناااات رسخقصن

 ةيبينت ونحنيقي زيضةيبينت.ىضويضوضاييبم يضزة قحضيل تحيث قتاى رسونحنيقي رسزيض 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



The Summary of dissertation 
 

 

 This thesis discusses the Geodesic Mapping in Riemannian Spaces, 

which is prepared to get the Master's degree in Mathematics –

Mathematical analysis. 

 This study consists of six chapters and includes a reference study 

then a study for Geodesic Mapping in Riemannian Spaces, and special 

Riemannian Spaces. 

The First chapter: Tensor analysis in Affine Space 

 In this chapter we studied Tensors and algebraic operations related 

to them. Then we studied the following thing, The liner and curvilinear 

coordinates of Affine space, christoffel Symbol with its first and second 

types. finally, Some famous tensors, like the metric tensor, Riemannian – 

christoffel tensor and Ricci tensor. 

The Second chapter: Tensor analysis in differential Manifolds 

 In this chapter, we define the differential manifolds, and give some 

example about famous ones. Then, we define the tensor in the differential 

manifolds, and the differential exact & the differential absolute on the 

tensor domain. also, we define the smooth mapping and the tangent 

spaces. 

The third chapter: the Geodesic lines 

 In this chapter, we define Riemannian space. We also study the 

geodesic curvature, the geodesic curve, and the differential equations of 

the geodesic lines, and the concept of deformation. 

The fourth chapter: Geodesic Mapping in Riemannian spaces. 

 This chapter is considered the most important one. Here we studied 

Geodesic Mapping in Riemannian Spaces, and special Riemannian 

Spaces. In this chapter we prove proved the theorems (4-13),(4-14),(4-

15), which given the sufficient and necessary conditions for existance of 

nontrivial Goedesic Mappings between Riemannian – Einstein spaces. 

Then we prove that in case of  



existence of Geodesic Mappings between two spaces, then it will 

be either the mean curvature of the two spaces is null, or the two spaces 

are isometric.We also study the system of equation of Couchy type for 

Geodesic Mapping. 

The fifth chapter: Geodesic deformations for hyper surfaces in 

Riemannian Space. 

 In this chapter, we studied the geodesic for hyper surfaces in 

Riemannian Space, and  the system of equation of Couchy type for 

geodesic for hyper surfaces. 

The sixth chapter: About Geodesic Mapping and the projective 

transformations in general. 

 In this chapter, We study the projective transformations and 

Geodesic transformations 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 


